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m.b.t. de toekomst van de vaargeul Boontjes 

 

Beste Jan-Maarten Bakker en Doeke Haitsma, 

Een aantal bedrijven gevestigd in  de haven van Harlingen (HOV, BDS en Nesta Shipping, namens de 

HSBA) en de Waddenvereniging  hebben gezamenlijk alle ontwikkelingen rondom de vaargeul 

Boontjes bekeken. In deze brief komen wij met een voorstel voor een aanpak dat volgens ons ten 

goede komt aan zowel de bereikbaarheid van de haven van Harlingen (economie) als aan de ecologie 

van Werelderfgoed Waddenzee. Een deel van deze voorstellen zijn ook al genoemd tijdens de 

expertsessie van afgelopen 13 september. Hierbij willen we deze punten dan ook extra benadrukken 

als stappen die ons inziens genomen moeten worden. Wij hopen dit voorstel dan ook terug te zien in 

het advies aan de minister. 

Situatie 

In 2009 is geconstateerd dat een drempel in de geul Boontjes verwijderd moest worden om de 

continuïteit van de scheepvaart te kunnen garanderen. In 2012 is deze drempel verwijderd zodat de 

streefdiepte van Boontjes overal -3,80m NAP zou worden. De verwachting was dat deze 

drempelverwijdering niet of nauwelijks tot onderhoudsbaggerwerk zou leiden. Echter uit de praktijk 

na 2012 blijkt dat er sprake is van een groter baggerbezwaar dan ingeschat en dat er ook grote 

jaarlijkse fluctuaties zijn. 

Groter verhaal 

Wij zijn van mening dat het noodzakelijk is om helder te hebben hoe de geul van zichzelf ontwikkelt 

als er een periode niet gebaggerd wordt. Dit kan je beschouwen als een soort “nulmeting”. Daarnaast 

is het van belang om te weten welke  andere ontwikkelingen/ingrepen een rol spelen die van invloed 

(kunnen) zijn op de situatie in de  Boontjes. Dit betreffen zowel positieve als negatieve effecten. 

onder andere: 

- De baggervolumes vanuit de haven Harlingen welke gestort worden op de stortlocatie 

Kimstergat; 

- De aanpassingen van de spuilocatie Tsjerk-Hiddes sluizen; 

- De gewenste aanpassing van de havenmond van de haven van Harlingen; 

- De sluisvernieuwing te Kornwerderzand. Zoals op de onderstaande afbeelding is te zien levert 

een verdieping van de sluis tot ca -6m NAP een groot probleem op richting de Boontjes. Er is 

dan sprake van een grote “drempel” wat zeer waarschijnlijk een grote en ongewenst continue 

baggeropgave aan de Waddenzee zijde van de sluis oplevert. 

Bijlage 2



 

 

Voorstel 

Tijdens de expertsessie-bijeenkomst op 13 september jl. is reeds voorgesteld om een langere periode 

niet te baggeren en te monitoren hoe de geul zich op een zo natuurlijk mogelijke wijze ontwikkelt.  

Rekening houdende met de ecologie van Unesco Werelderfgoed Waddenzee én met de 

bereikbaarheid van de haven van Harlingen via de geul Boontjes komen wij met het volgende 

voorstel: 

1. De beslissing over de toekomst van de geul Boontjes een voldoende lange periode uitstellen: 

Een voldoende lange periode niet baggeren in Boontjes. Voldoende lang betreft o.a. 

stormseizoen meenemen. 

2. Hierbij de maximale benodigde breedte van de geul op 80 meter handhaven in plaats van de 

huidige 100 meter. 

3. De praktijkervaring van gebruikers van de Waddenzee standaard meenemen  

4. Tegelijkertijd moet er gedegen monitoring van de geul plaatsvinden (peilingen, 

weersomstandigheden, etc) in overleg met het baggerbedrijf, Rijkswaterstaat en de 

havenbedrijven. 

- Actief peilen vanwege o.a. de volgende redenen: 

o Scheepvaartveiligheid 

o Driedubbele zekerheid hebben in de verwachte baggervolumes 

5. In overleg “ingrijpen” en alsnog baggeren als de scheepvaartveiligheid daadwerkelijk in het 

geding is. In ieder geval bij -3.30m NAP direct ingrijpen. 

6. Heldere afspraken maken over het moment in het getij waarop er (eventueel) gebaggerd 

wordt.  

7. Tegelijkertijd kijken naar de mogelijkheid van het gebruiken van andere stortlocaties dan het 

Kimstergat en niet alleen kijken naar de goedkoopste oplossing. Hierbij rekening houden met 

de (ecologische- en morfologische) impact van deze stortlocaties op de geul Boontjes zelf.  

8. Vernieuwing en verbreding van de Kornwerderzand-sluis is wel gewenst met een 

drempeldiepte van maximaal -5,00m NAP. Hierbij houden we rekening met de diepgang van 

de boontjes, -3,80m NAP en een opwaardering van de waterwegen op het IJsselmeer naar -

6,00m NAP. Een verdere sluisverdieping is niet noodzakelijk voor de economische 



ontwikkeling van haven van Harlingen.  

Nader morfologisch onderzoek is hierbij wel noodzakelijk.  

Het lijkt ons noodzakelijk bovenstaande punten op een heldere wijze mee te geven aan de minister 

zodat er een gedegen beslissing genomen kan worden in het voordeel van de unieke ecologische 

waarden van de Waddenzee én de economie/bereikbaarheid van de haven van Harlingen.  

 

Met vriendelijke groet, mede namens de HSBA Harlingen, Paul Rinsma (HOV Harlingen), André Borsch 

(BDS Harlingen), Sander Alberda (Nesta Shipping Harlingen), 

 

 

Bas Bijl, fysisch geograaf Waddenvereniging 




